
možnost, zavřete dveře, pokud je někdo otevře, přichází nepřá-
telské pohledy. Nikdo nechce nikoho pustit do kuchyně, zvlášť 
když panuje nervozita a testosteron mlátí do stropu. Toho je na 
turnajích vždycky plný hrnec a člověk nemůže dopředu vědět, 
co se daný večer uvaří. 

Po vážení se šlo samozřejmě za doktorem, ten provedl základ-
ní prohlídku. Tady musím zmínit svého jmenovce, MUDr. Mar tina 
Bartáka, pozdějšího ministra obrany, který mě nejen prohlížel, 
ale po jednom zápase i šil. Jenom pár štychů nad okem, nic hroz-
ného, vzpomínka i jizva však zůstávají celý život. Koho z vás šil 
ministr?

Celá akce se pochopitelně neobešla bez moderátora, kterým 
nebyl nikdo jiný než Pepa Melen. Dříve narození si ho budou pa-
matovat díky písničce Ne, pětku ne. Samozřejmě nemohli chy-
bět ani rozhodčí. Ti naši si přezdívali Bimbo a Bubo. Velký a ještě 
větší. Martin Vondrášek a Aleš Hradecký. Aleš byl obrovský, měl 
přes sto kilo a převyšoval většinu zápasníků. Ten také šéfoval 
a vysvětloval pravidla, kterých v té době moc nebylo. Hodně věcí 
z tehdejších dob už se dnes nesmí. 

Některé možnosti by vás možná ani nenapadly, tenkrát ale 
byly povolené. Třeba tahání za vlasy, čehož jsem, pokud byla 
možnost, využíval. Soupeře jste víceméně mohli bouchat či ko-
pat, jak se vám zlíbilo a kdy se vám zlíbilo. Mohl klečet, stát, vá-
let se. Snad jen do páteře se nemohlo. Bylo povoleno útočit na 
genitálie, čehož jsem také využíval. Musíte si uvědomit, že jsem 
trénoval i sebeobranu zvanou Wing Tsun. Na reklamních plaká-
tech jsme tehdy měli heslo Nekopeme výš, než je nutné a obrázek 
s mužem ležícím na zemi a držícím se v rozkroku. A tak jsem to-
hle heslo dodržoval i v zápasech.
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Pravdou je, že se nejednalo o moc účinnou techniku. Všichni 
měli kovový chránič, a tak jsem si spíš sám ubližoval. Po každém 
zápase jsem míval okopané nárty, což bolelo a celkem blbě se po-
tom několik dnů chodilo. 

Pamatuji si, že při posledním fightu se soupeř divil, když 
jsem mu jich pár mezi nohy poslal. Chlapi si tohle umí předsta-
vit, tu bolest, když vám cinkne v mužském pokladu. Zvláštní 
bylo, že s posledním soupeřem to nic nedělalo, jen nechápal, že 
se to smí.

I z tohoto důvodu se zdá pochopitelné, že na tyhle zápasy lidi 
koukali jako na pouliční rvačky. Pravidla před dvaceti lety byla, 
jen ne tak přísná. A když je něco povoleno, proč toho nevyužít 
a nenajít slabinu soupeře? Tohle platí dodnes a všude.

Nářez! První kolo mělo 20 minut
V  dnešní době jsou taktika a  psychologie boje někde jinde. 
Základ je stejný – zvítězit –, ale jak se k tomuhle vysněnému 
bodu dostat, to jsou už odlišné světy. A je to správně, všechno 
potřebuje čas na dozrání a doladění. 

Taktika za nás v podstatě neexistovala. Člověk ani pořádně 
nevěděl, proti komu vlastně stojí. Neměli jsme žádná videa na 
nastudování soupeře. A rozvrhnout síly taky moc nešlo, proto-
že nikdo netušil, kdy bude konec. První kolo trvalo 20 minut!  
Pro dnešní zápasníky něco nadpozemského. Po něm minuta 
pauza, následovala kola po deseti minutách. Dokud jeden zá-
pasník v kleci neodklepal nebo duel neukončil rozhodčí, jelo se 
pořád. 

Já jsem tohle naštěstí nezažil, všechny zápasy jsem ukon-
čil v prvním kole. Nejvíce jsem v kleci strávil 17 minut. Sice šlo 
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